
OBCE VINIČNÉ ŠUMICE
19. ročník — 3/2021

ZPRAVODAJZPRAVODAJ



NAŠI PRVŇÁČCI 2021/2022



Zpravodaj obce Viničné Šumice 3/2021 

Slovo starosty

Vážení spoluobčané,
máme tu podzim a s ním i nový začá-

tek školního roku. Přeji všem žákům, ro-
dičům i pedagogickým pracovníkům, aby 
ten letošní probíhal ve školních lavicích 
a výuka bez mnoha často nesmyslných 
omezení a nařízení. 

Na jaře letošního roku jsme podali 
žádost o dotaci na výstavbu nového 
víceúčelového hřiště se zázemím, které 
je plánováno na ploše západně od hři-
ště fotbalového. Národní sportovní 
agentura tuto výzvu č. 13/2020 v srpnu 
zrušila a vyhlásila novou výzvu s nový-
mi podmínkami a termínem pro podání 
pouze do konce září. I přes tyto kompli-
kace jsme žádost přepracovali a je znovu 
podána. Pokud budeme úspěšní, získáme 
dotaci 70 % z 16 milionů Kč celkových 
nákladů. 

Výstavba nového mostu a chodníku 
přes Kovalovický potok zatím probíhá bez 
větších komplikací. Termín pro dokon-
čení stavby je prosinec, nikoliv říjen, jak 
jsem uvedl v minulém zpravodaji. Za tuto 
chybnou informaci se omlouvám. Také 
děkuji za trpělivost s nutnou změnou 
zastávek a jízdního řádu během uzavření 
autobusové točny. 

Prodloužení kanalizace na Vítovické 
probíhá podle plánu pokládkou hlavního 
řadu do výkopu v komunikaci a přive-
dením kanalizačních přípojek ke všem 
pozemkům a nemovitostem. Začátkem 
října bude nainstalována čerpací stanice 
pro čerpání odpadní vody do gravitační 
kanalizace. Žádám řidiče, pokud už musí 
v nutných případech přes stavbu projíž-
dět, aby se chovali ohleduplně a respek-
tovali pokyny zhotovitele. Stavba bude 
dokončena v listopadu a občané v této 
části obce se konečně po 11 letech dočka-
jí připojení ke kanalizaci.

Přes počáteční potíže je nyní sběrný 
dvůr již plně zprovozněn a slouží přede-
vším pro občany Viničných Šumic a Ko-
valovic. Mimo jiné je zde možné odkládat 
chemikálie, staré elektrozařízení, roz-
měrný odpad, stavební suť, pneumatiky 
a bioodpad. Chci zároveň informovat ob-
čany, že bioodpad už není možné ukládat 
na skládku v Rékoví, která byla zrušena. 
Je třeba maximálně využívat kompostéry 
a štěpkovače a bioodpad zpracovávat 
na vlastních pozemcích a zahradách.

Pekárna podala žádost o změnu územ-
ního plánu na pozemek pro plánované 
rozšíření. V souvislosti s tím se rozpouta-

 Josef Drápal
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Volby

Sběrný dvůr

la kampaň s řadou dezinformací a po-
mluv. Chci Vás ujistit, že během 11 let, 
co vykonávám funkci starosty, jsem se 
vždy rozhodoval podle nejlepšího vědomí 
a svědomí ve prospěch obce a občanů. 

Vážení spoluobčané,
v termínu 8. a 9. října 2021 se konají 

volby do Poslanecké sněmovny Parla-
mentu České republiky. Přijďte k volbám, 
je to důležité.

Přeji Vám úspěšný podzim a dostatek 
imunity vůči čemukoliv špatnému.

do Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR se uskuteční v pátek 
8. října 2021 od 14.00 do 22.00 hodin a v sobotu 9. října 2021 
od 8.00 do 14.00 hodin. 
Místem konání voleb je schůzovní místnost Obecního úřadu. 

Otevírací doba:  
středa  14.00–18.00 hodin  
sobota  8.00–12.00 hodin

Žádáme občany, aby využívali 
nově otevřeného sběrného dvora 
a nenechávali věci na různých 
místech v obci. 

  Obrázky probíhajících staveb zobrazeny na zadní straně obálky:
Výstavba nového mostu a chodníku přes Kovalovický potok
Opěrná zeď v serpentinách
Prodloužení kanalizace na Vítovické
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4/2021 ze dne 15. 9. 2021

Zastupitelstvo obce schvaluje:
  smlouvu o zřízení věcného břemene č. 

PR-014330072716/001-ADS na obecním 
pozemku parc. č. 1633/1 v k. ú. Viničné 
Šumice pro stavbu s názvem „Viničné 
Šumice, přípojka NN“, za účelem umístě-
ní distribuční soustavy – kabelové vedení 
NN, mezi obcí Viničné Šumice, jako 
povinná, a EG.D, a.s., Lidická 1873/36, 
Černá Pole, Brno, jako oprávněná; 

  smlouvu o poskytnutí finančního daru 
ve výši 25 000 Kč mezi obcí Vin. Šumice, 
jako obdarovaný, a Českomoravský ce-
ment, a.s., Mokrá 359, 664 04 Mokrá; 

  kupní smlouvu na pozemek parc. č. 
1221/11 o výměře 69 m2 v k. ú. Viničné 
Šumice mezi panem Z.F., panem V.K. 
a paní A.L., jako prodávajícími, a obcí 
Viničné Šumice, jako kupující;

  dodatek č. 1 smlouvy o zajištění zpět-
ného odběru elektrozařízení mezi obcí 
Viničné Šumice, jako Obec, a Asekol a.s., 
Československého exilu 2062/8, Praha, 
jako Asekol;

  kupní smlouvu na pozemek parc. č. 
1677/69 o výměře 2 523 m2 v k. ú. 
Viničné Šumice mezi panem C.D., jako 
prodávající, a obcí Viničné Šumice, jako 
kupující.

  Plán rozvoje sportu obce Viničné Šumice 
2021–2026;

  poskytnutí příspěvku Sanus Brno z.s. 
na rok 2021 ve výši 4 199 Kč;

  veřejnoprávní smlouvu na poskytnutí 
dotace pro Sanus Brno z.s.;

  rozpočtové opatření č. 10/2021.

Zastupitelstvo neschvaluje:
  kupní smlouvu na pozemek parc. č. 

523/2 o výměře 134 m2 v k. ú. Viničné 
Šumice mezi paní L.S., jako kupující, 
a obcí Viničné Šumice, jako prodávající.

Zastupitelstvo obce souhlasí:
  s přesunutím bodu č. 10: Žádost o změnu 

územního plánu – společnost Kulhá-
nek & Drápal na následující zasedání 
zastupitelstva obce vzhledem k nutnosti 
zvážit všechny okolnosti, které vyplynuly 
z projednání výše zmíněného bodu.

Zastupitelstvo obce bere na vědomí:
  protokol z finanční kontroly a kontroly 

hospodaření u příspěvkové organizace 
ZŠ a MŠ Viničné Šumice za 1. pololetí 
2021;

  závěrečný účet Svazku obcí pro vodovo-
dy a kanalizace Šlapanicko za rok 2020;

  závěrečný účet DSO Šlapanicko za rok 
2020; 

  závěrečný účet DSO Mikroregionu Ro-
ketnice za rok 2020;

  rozpočtová opatření č. 8/2021 
a č. 9/2021 v kompetenci starosty.

Výpis usnesení ze zasedání 
zastupitelstva obce Viničné Šumice 
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Protože jsme iniciovali jednání s občany 
a pozvali je na jednání zastupitelstva dne 
15. 9. 2021, aby se mohli zapojit do debaty 
o řešení změny územního plánu obce ze 
zeleně na plochy výrobní smíšené v dané 
lokalitě, chceme vysvětlit nepochopené 
nepravdy a domněnky, které se obcí šíří. 

Na základě e-mailu zaslaného dne 8. 9. 
2021 se já, Martin Krupička jako vedoucí 
stavební komise, dozvídám skutečnost 
záměru změny územního plánu pouze 
prostřednictvím podkladů nadcházející-
ho zastupitelstva, a to bez jakéhokoliv 
konkrétního předchozího jednání. Tyto 
zaslané podklady k tomuto bodu progra-
mu dostáváme velice strohé a myslíme si, 
že nedostačující a neúplné. Není možné, 
aby se zastupitelé tuto informaci o při-
pravených změnách dozvěděli jen několik 
dnů před jejich schvalováním. Domníváme 
se, že se jedná o naprosto zásadní věc, 
která by měla být řádně prodiskutována 
a odprezentována zástupci firmy na zastu-
pitelstvu delší dobu předtím, než se bude 
schvalovat, přičemž ze zaslaných podkla-
dů k zasedání nebylo patrné, že zástupci 
firmy budou na zasedání osobně přítomni 
a budou podrobněji prezentovat projekt. 
Proto se také domníváme, že by se tak 
nestalo, kdybychom tuto diskuzi nevy-
volali. Také se ohrazujeme proti nařčení 
majitelů pekárny, že při nejasnostech je 
máme telefonicky kontaktovat; naopak 

mělo by být v zájmu představitelů firmy, 
když o něco žádají, informovat nás a vše 
plně vysvětlit.

Co nás dále zaráží, že jen my dva se 
ptáme, co toto rozšíření přináší obci, jaký 
dopad to bude mít pro její občany a jaký 
přínos to bude mít pro obec dnes i za pár 
let. Máme za to, že při takových změnách 
se mají právo vyjádřit občané obce, zvláš-
tě ti, kteří bydlí v blízkosti této lokality. 
Pokud je žádostí firmy Kulhánek a Drápal 
změna územního plánu v této přírodně 
citlivé klidové lokalitě a rozšíření jejich 
areálu, je naopak zájmem obce a občanů 
ptát se, vyjednat podmínky a vysvětlit dů-
vody. Zde je to zcela na této firmě, aby od-
prezentovala svým spoluobčanům, jak se 
v zastavitelném území, v území rodinných 
domů, v oblasti Hynčicových skal míní 
rozvíjet. Mělo být v zájmu firmy, aby bylo 
vše řádně vysvětleno a nevznikaly žádné 
spekulace a domněnky, což se vlastně 
stalo díky její nedostatečné komunikaci.  

Naše rozhodnutí, naše výzva, 
za občana
 Za Život v Šumicích zastupitelé Petr Marek a Ing. Martin Krupička

Odmítáme názor některých 
občanů, že pokud se zde 

zásadně mění rozvoj 
území soukromou firmou,  

ostatním do tohoto 
počínání nic není!!
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Zásadně odmítáme názory některých 
občanů, že pokud se zde zásadně mění 
rozvoj tohoto území soukromou firmou, 
že ostatním do tohoto počínání nic není!! 
Zastáváme názor, že obec má mít sama 
zájem na informovanosti svých občanů 
a tímto předcházet dalším nepříjemnos-
tem do budoucna. Těmito aktivitami je 
možné také částečně podpořit život v této 
části obce a je jedno, zda se rozhodne tato 
firma zainvestovat do výstavby chodníků 
či dětského hřiště. Podmínky dohodnuté 
při společném jednání by měly vést ales-
poň k jakémusi vstřícnému kroku soli-
darity soužití s občany v této části obce 
a dalšími, kteří sem chodí za vycházkou či 
rekreací. Žijeme zde spolu, ne? Oba dva, 
Petr Marek a Martin Krupička, jsme voleni 
občany a zastupujeme jejich zájmy v rámci 
fungování obce. Pekařské firmě Kulhá-
nek a Drápal přejeme rozvoj a prosperitu 
a za občany Viničných Šumic, aby se jim 
na ulici Vítovská dobře žilo. A o to nám šlo 
především. 

Mnoho času jsme na pozvání občanů 
na zastupitelstvo, aby se mohli ozvat 
a vyjádřit svůj názor, opravdu neměli. 
Naše jednání nebylo unáhlené, o jeho 
záměru sezvat veřejnost jsme dopředu 
informovali pana starostu obce Josefa 
Drápala, který byl s našimi námitkami 
obeznámen, a potom nám zbývalo oprav-
du málo času přizvat k jednání občany. 
Nechápeme tedy, co je nám některými 
vyčítáno.  Je důležité si zpětně uvědomit, 
že veškerá nynější jednání s rozvíjející se 
firmou Kulhánek a Drápal a občany by 
nenastala, pokud bychom se neozvali. 

A to jsme za občany, které zastupuje-
me, udělali my.  Ostatní jednání jsou již 
na vedení obce, jak se k daným námitkám 
přikloní a do jaké míry je schopna hájit 
zájmy občanů.

Debaty, které komentují toto téma 
a vedou ke vzájemným urážkám a napa-
dáním se, považujeme za nedůstojné a jde 
zde vidět, že jejich pisatelé nepochopili 
důvody, které jsme zde popsali a které 
byly vysloveny na konaném zastupitel-
stvu. Zřejmě tedy nechápou podstatu 
vyvolaného jednání, kterým jsme dali 
prostor mluvit všem, kteří měli dotazy, 
a jelikož jsme společnost založená na spo-
lečném soužití , měli bychom tak k tomu 
také přistupovat. Neurážet se, nenapadat, 
ale hledat společná řešení.

Zastáváme názor, že obec by měla 
vymezit lokality, ve kterých bude řešen 
systematicky další rozvoj obce, a určit 
místa a lokality v obci pro rekreaci, spor-
tovní vyžití, chráněná území, průmyslové 
lokality, školství a sport, chybějící dětská 
hřiště nebo volnočasové aktivity, místa 
na scházení pro starší spoluobčany, park 
s lavičkami atd.  Většina z nás občanů vy-
plňovala dotazníky týkající se života v naší 
obci a nám vadí, že se s těmito zpětnými 
reakcemi našich spoluobčanů téměř ne-
pracuje. Sami občané nemají dostatečnou 
zpětnou vazbu, co se s těmito podklady 
děje dále. Přičemž si myslíme, že toto jsou 
informace, které mají svou váhu, a bylo by 
dobré s nimi pracovat a připomínkami se 
zabývat, udělat z nich i zpětný výstup pro 
občany, protože si nás volí, abychom je 
zastupovali.
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Tímto žádáme občany, aby se více za-
pojovali do dění v obci, zajímali se, jakým 
směrem se obec ubírá, jaké má priority 
rozvoje výstavby, jakým způsobem pra-
cuje s připomínkami svých občanů. Sami 
jsme již navrhovali několik řešení dopravy 
v obci, kvůli které jsme požádali pracov-
níka z odboru dopravy – řešení chodníků, 
nejméně dvě projekce dětských hřišť a ne-
chali jsme vypracovat návrh středu obce, 
který se finančně zaplatil z dotací. Snažili 
jsme se reagovat sepsanou peticí na pro-
vozování senior busu pro podporu starších 
spoluobčanů. Přicházíme s podněty, 
se kterými se na nás naši spoluobčané 
obrací. Zda se bude těmito návrhy někdo 

zabývat, to již neovlivníme.
Zatím se snažíme alespoň podpořit 

obec výsadbou stromů. Zde se cítíme 
vděčni Neziskové organizaci „Sázíme 
stromy“. Je úspěchem skutečnost, že 
i na podzim budeme vysazovat nové stro-
my. Společnost „Sázíme stromy“ nás opět 
podpoří. Podařilo se oslovit další firmy, 
které si vybraly Viničné Šumice k výsadbě 
nových alejí. Pro nás je to čest a jsme 
za to velice rádi. V dnešní době, kdy si 
od přírody člověk tolik bere, jí můžeme 
alespoň něco tímto vracet, třeba v podo-
bě, kterou jsme schopni sami udělat. A to 
nejen pro nás, ale i pro generace, které 
přijdou po nás.

Výročí
V letošním roce to bude již 80 let, kdy si 
připomeneme, že dne 17. října 1941 v Kau-
nicových kolejích bylo zastřeleno šest 
občanů naší obce.

Zpráva o tom vyšla následující den 18. 
10. v Lidových novinách, na první stránce, 
ročník číslo 49, číslo výtisku 533, identifi-
kátor ISSN 1802-6265.
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Stavba cyklostezek Jiříko-
vice – Blažovice a Kobylni-
ce – Prace o prázdninách 
postoupila do závěrečné 
fáze.

Po pokládce asfal-
tových vrstev probíhají 
nyní dokončovací práce, 
jako například obklady 
propustků, přejezdy pro 
zemědělskou techniku, 
budování krajnic, osazení 
stojanů na kola, instalace 
dopravního značení, osetí 
travnatých pásů kolem 
cyklostezky atd.

Už 16. září v 16 hodin 
proběhne slavností ote-
vření těchto dvou úseků, 
které bude na začátku 
cyklostezky ve směru 
od Jiříkovic do Blažovic.

Tím ale práce na tomto díle nekon-
čí, budou následovat další kroky, jako 
například kolaudace, výkup pozemků 
pod cyklostezkou a vyúčtování dotace. 
To všechno ještě nějaký čas zabere a až 
po jejím proplacení budeme moci říct, že 
je vše úplně hotovo.

Příští rok se chceme pustit do stavby 
dalších úseků, tentokrát na Pozořicku. 
Tato etapa se skládá z úseků Líšeň – Podo-
lí, Podolí – Velatice a Velatice – Tvarožná. 

K již schválené dotaci musíme ještě dolo-
žit pravomocné stavební povolení, o které 
jsme o prázdninách požádali, a vysoutěžit 
dodavatele a také banku, která bude 
stavbu financovat. Obojí chceme stihnout 
ještě na podzim, abychom se na jaře mohli 
pustit do díla. Výběrové řízení na zhotovi-
tele bude vyhlášeno už v měsíci září. 

Zároveň také podáme žádost o územní 
rozhodnutí pro II. etapu na Pozořicku. V ní 
jsou zahrnuty úseky ve Tvarožné, v Sivi-
cích, Pozořicích a Kovalovicích.

Cyklostezky na Šlapanicku 
se blíží do finále
 Rudolf Staněk, manažer DSO Šlapanicko
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Co bylo 

„Příroda na dosah“
dotace JMK na environmentální aktivity

První část projektu se nám podařilo 
naplnit v rámci plánu „do puntíku“. Strá-
vili jsme celý týden v krásném prostředí 
pracoviště Jezírko (patřící pod školské 
zařízení pro environmentální vzdělávání 
Lipka) a měli tak příležitost své bádání 
uskutečnit v plném rozsahu. 

„Les jako ekosystém, voda jako zdroj 
života živočichů i rostlin“
Seznámili jsme se s hmyzí populací a dů-
ležitostí její ochrany v rámci ekosystémů, 
dalším tématem byla nerovnováha – vodní 
zdroje – ekologické dopady.

„Hmyz a ptáci – jako ‚kosí bratři‘!“
Vzhledem k „opatřením“ jsme byli nuceni 
další náplň projektu přehodnotit, přesto 
se nám však podařilo udržet hlavní tema-
tické pilíře.

Projekt jsme fyzicky „po uvolnění 
opatření“ zaměřili na biotop v blízkosti 
školy. Školní sad se pro nás stal přírodní 
učebnou, ve které jsme měli neomezené 
možnosti. Poskytl nám možnost sledovat 
hmyzí populaci, stromy a jejich plody. Zde 
jsme bohatě využili veškerých pomůcek, 
které jsme měli příležitost pořídit – knihy, 
hry, sady dřevěných pomůcek, sady sklá-
daček, přírodovědná edukační pexesa.

„Motýlí zahrádka“
Mít praktickou zkušenost a sledovat 
na vlastní oči proměnu housenky do ho-
nosně vypadajícího motýla nám umožnila 
„motýlí zahrádka“.

Základní škola Viničné Šumice

  Preventivní program Hasík Slavnostní přivítání prvňáčků
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Zde se nabízela široká variabilita 
zpracování tohoto tématu, která se nám 
promítala do všech ročníků i v rámci 
integrovaných předmětů. Vyvrcholením 
tohoto pozorování bylo vypuštění motýlů 
do volné přírody.

„Na ptáky jsme krátký“
Co všechno jsme viděli a zažili? Setkání 
s ornitologem – odchyt ptáků, jejich ochra-
na a péče o ně, vliv života hmyzu na život 
ptáků, dopady na život lidské populace. 

Badatelské dny založené i na průzkumu 
vodního toku – práce s lupami, obeznámení 
s prostředím biotopu s výskytem chráně-
ných druhů rostlin a hmyzu. Využili jsme 
materiál – publikace o ptácích, plyšové 
ptáky s identickým hlasem, didaktické hry, 
lupy, psací potřeby, pracovní desky atd. 

Žáci získali nový pohled do oborů 
ornitologie a entomologie, nacházeli sou-
vislosti a provázanost jednotlivých přírod-
ních jevů, objevovali vzácnou symbiózu 
flóry i fauny.
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Jsme rádi za příležitost, která nám 
prostřednictvím projektu byla poskyt-
nuta. Tento projekt napomohl i k ucelení 
systematické práce učitelů při badatelské 
výuce, tvorby určité struktury metod 
a forem v rámci týmové práce.

 Hana Kleisová

Nový školní rok začal…

Ve středu 1. září jsme slavnostně přivítali 
naše prvňáčky na společném setkání 
i s jejich rodiči, se starostou Viničných 
Šumic panem Josefem Drápalem a Kova-
lovic panem Milanem Blahákem a dalšími 
hosty. Přejeme našim prvňáčkům co 
nejvíce příjemných dnů strávených v naší 
škole.

Včelařský kroužek 
Ve čtvrtek 16. 9. se poprvé po dlouhé 
době sešli naši malí včelaříci ve svém 

kroužku. Kroužek vede zkušený včelař 
pan Josef Brtník, který má našim dětem 
co předat. První schůzka proběhla, kde 
jinde, u našich včeliček. Jak že? Vy nevíte, 
že máme školní včely? Je to tak. Včelař-
ský kroužek má v naší škole již několika-
letou tradici. Díky dotacím z JMK se nám 
podařilo postupně kroužek vybavit jak 
včelkami, tak pomůckami. Náš zřizova-
tel nám vybudoval kompletní zázemí 
i s klubovnou na obecním pozemku 
u hřiště pod lesem a díky péči obecních 
zaměstnanců je toto místo vždy připra-
veno na setkání našich dětí u školních 
včeliček. Naše včelaříky čeká spousta 
práce: v jarních a letních měsících všech-
ny praktické činnosti u včel a se včelami 
a v podzimních a zimních měsících pak 
povídání o životě včel, o tom, jak se o ně 
nejlépe starat, pročítání knížek, časopi-
sů, sledování výukových videí. Přejeme 
našim malým včelařům, ať se jim práce 
u včel líbí a daří.

ŠKOLA

 Příroda na dosah Prověřovací cvičení 
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Prověřovací cvičení
Průběžně po celý školní rok se věnujeme 
různým preventivním tématům, věnuje-
me prevenci čas ve vyučování, zveme si 
odborníky na besedy, diskutujeme. Také 
nacvičujeme, jak bychom se zachovali, 
kdyby ve škole nastala nějaká mimořádná 
situace, která by ohrozila naši bezpeč-
nost. Letos nám s nácvikem evakuace při 
možném požáru pomohl pan npor. Roman 
Jahoda, velitel hasičské stanice Pozořice, 
a to formou prověřovacího cvičení. Vše 
probíhalo tak, jako kdyby šlo o skuteč-

né nebezpečí požáru ve škole. Nebyl to 
příjemný pocit, až do chvíle, než jsme si 
mohli říct, že se jedná o nácvik. Ale bylo to 
potřebné, je nutné vědět, co mám dělat, 
kam jít, jak se chovat ... Děkujeme jednot-
kám HZS JMK z hasičské stanice Pozořice 
a našim pánům ze Sboru dobrovolných 
hasičů a jednotky obce Viničné Šumice. 
Byli jste u nás rychle!

Preventivní program Hasík
Na prověřovací cvičení navázal preventiv-
ně výchovný vzdělávací program „Hasík“, 

 Včelařský kroužek 
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který pro všechny naše třídy připravili 
a provedli pánové plk. Václav Kovář 
a nadstrážmistr Jiří Malík. Povídali dětem, 
kde všude hasiči zasahují, že to nejsou jen 
požáry, kde je našich záchranářů potřeba. 
Ukázali dětem výstroj, masku, dýchací 
přístroj, řekli jsme si, jak správně přivolat 
pomoc, když už vytočím správné telefonní 
číslo, jak budu komunikovat, popisovat 
místo, jak se zachovat, když vzplane 
oblečení, jaká je první pomoc při popále-
ninách atd. Děti beseda tak zaujala, že je 
paní učitelky jen obtížně odváděly zpět 
do třídy. Ale další děti již čekaly a pánové 
trpělivě vysvětlovali a ukazovali … Už teď 
se těšíme na další setkání. A třetí, posled-
ní, proběhne formou návštěvy u profesio-
nálů. Děkujeme.

Jak jsme pekli štrúdly
Umíte péct štrúdly? My ano! Na naší školní 
zahradě se letos urodilo hodně jablek, 
a protože už máme vyzkoušeno, že pečení 

naše děti baví, jde jim od ruky a navíc je to 
báječná aktivita na rozvoj kooperace a ko-
munikace, tak jsme do toho šli! Naši páťáci 
a páťačky jabloň pro ostatní mladší spo-
lužáky očesali a pustili jsme se do práce. 
V naší nové půdní nástavbě máme skvělou 
přírodovědnou učebnu a její součástí je 
i vybavení pro vaření a pečení. Škola vo-
něla jablky a skořicí ještě několik dnů a my 
všichni jsme si to báječně užili.

A co nás ještě čeká v novém 
školním roce…

Změny ve výuce Informatiky, digitální 
kompetence ve výuce
Rozhodli jsme nastavit náš školní vzdě-
lávací program podle nově upraveného 
Rámcově vzdělávacího plánu, a to již 
od 1. září 2021. Zařadili jsme se tak mezi 
787 škol (z celkových 4214 základních 
škol), které s upravenou výukou začnou 
o dva roky dříve, než je stanovená povin-

ŠKOLA

 Jak jsme pekli štrúdly  Naše družina 
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nost s touto výukou začít. Máme k tomu 
ideální podmínky – výborně vybavenou 
novou IT učebnu i dobře vybavené třídy. 
Zahajujeme výuku informatiky již od 3. 
ročníku, digitální kompetence se budou 
prolínat i do ostatních tříd v různých 
předmětech.

Projekt Šablony III.
Pokračujeme v naplňování aktivit projek-
tu Šablony III. Čekají nás projektové dny 
ve škole i mimo školu, i nadále s dětmi 
pracuje naše paní speciální pedagožka 
v základní škole. Náš kolektiv se letos 
nově rozšířil i speciální pedagožku – logo-
pedku v mateřské škole.

Celoroční projekt Bezpečná škola
Téma bezpečí nás bude provázet po celý 
školní rok, chceme se věnovat ochraně 
zdraví, bezpečnosti, nezapomeneme 
na kyberšikanu. Plánujeme setkání a bese-
dy s hasiči, policisty, zdravotníky a sociál-
ními pracovníky. 

Zapojení do aktivit MAP Šlapanice
Jsme přihlášeni do aktivity „Venkovní uče-
ní spojené s kolegiální podporou učitelů“. 
Jedná se o semináře vedené lektorkou 
z nadace Tereza, mentorské návštěvy 
přímo u nás ve škole, společná setkání 
pedagogů ke sdílení dobré praxe a výměně 
zkušeností.

Rozvíjet technické dovednosti a manu-
ální zručnost našich dětí budeme průběž-
ně díky aktivitě Polytechnika v družinách. 
Na konci školního roku vše završí prezen-
tace naší družiny na jarmarku MAP. Další 

formou podpory školních družin je sdílení 
dobré praxe vychovatelek, kterého se také 
pravidelně účastníme.

Každý rok přispíváme do literární a vý-
tvarné soutěže. Myšlenkou letošní sou-
těže je téma „Já a svět kolem mne“. Děti 
a žáci mladší kategorie budou malovat 
a psát na vybrané téma, starší žáci mohou 
tvůrčím způsobem na vybrané téma 
vytvořit komiks nebo zpracovat krátkou 
videoreportáž. 

Uvítali jsme kabinet inovativních metod 
– vzdělávání pedagogů formou seminářů, 
webinářů aj. 

Ředitelé škol se setkávají každého 
půl roku nad tématy legislativních změn, 
výkazů, vyhlášek, zároveň sdílení dobré 
praxe ze zkušeností škol.

Sazka olympijský víceboj
Věříme, že se nám letos podaří splnit 
všechny sportovní aktivity víceboje. Dou-
fáme, že budeme moct bez omezení cvičit 
a sportovat.

Les ve škole a Globe
I v letošním roce jsme přihlášení do zmí-
něných projektů. Les a přírodu máme 
rádi a rádi ji využíváme a moc se těšíme 
na venkovní učení, aktivity v přírodě, 
pohyb a zábavu.

Přeji všem dětem i jejich rodičům jménem 
všech zaměstnanců školy příjemný nový 
školní rok, bez omezení, prožitý ve zdraví 
a s pocity radosti ze společné práce.

 Olga Růžičková, ředitelka školy

ŠKOLA
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Duhový týden
Konec léta znamená pro učitelky mateř-
ských škol návrat do všední reality, kdy 
připravují třídy na nový školní rok. Těšíme 
se na děti a jejich rodiče, které jsme celé 
prázdniny neviděly. Nastávají i otázky: 
„Jaký ten letošní školní rok bude? Čekají 
nás opět změny, nebo bude takový, jak 
si přejeme a očekáváme?“ Za nás uči-
telky mohu říct, že jsme připravily pro 
děti příjemné, motivující prostředí, nové 
didaktické pomůcky a programy. Vzdělá-
vání dětí probíhá podle třídních vzděláva-
cích programů, které vychází ze Školního 
vzdělávacího programu. Náš kolektiv se 
rozrostl o paní učitelku Veroniku Hujňáko-
vou a paní učitelku Pavlu Zigalovou. V ma-
teřské škole bude pracovat logopedka.

Pro naše nejstarší děti nabízíme edu-
kativně stimulativní skupiny, kde se děti 

za aktivní podpory rodičů budou připra-
vovat na vstup do základní školy. Děti 
mohou docházet do hudebně-pohybového 
a výtvarného kroužku.

Čekají nás tradiční akce – lampionový 
průvod, zpívání u stromečku, návštěva 
výstavy betlémů, adventní čas a lidové 
tradice, vítání jara, environmentální pro-
gramy, návštěva kravína, hasičky a knihov-
ny, obecního úřadu, Noc s Andersenem, 
duhový týden, pohádkový les, povídání 
s hasiči a myslivci, návštěvy divadel, pro-
cházky vesnicí, lesem.

Držme si palce, aby se všechny plány 
mohly uskutečnit. 

Do nového školního roku přeji dětem, 
rodičům a kolegyním pevné zdraví, optimi-
smus a klidnou tvořivou atmosféru.

 Jana Vlčková

ŠKOLA

Naše mateřská škola v novém 
školním roce…

 Vědecký koutek Ahoj děti!
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Nový školní rok u Sluníček…
A už je to tu zas – nový školní rok. V naší 
třídě Sluníček děti vzděláváme podle 
třídního vzdělávacího programu. Měsíc 
září – Školka volá! Nové děti v naší třídě 
se seznámily s prostředím naší školky, 
jmény dětí a novou paní učitelkou. A aby 
nám v naší třídě Sluníček bylo dobře, 
měli bychom dodržovat pravidla chování, 
která jsme si všichni společně připomněli. 
A už začíná podzimní období, na které se 
s dětmi těšíme. Budeme chodit na vycház-
ky do přírody, pozorovat změny, barvy 
podzimu, poznávat zeleninu, stromy, keře 
a jejich plody. Pro naše nejstarší děti jsou 
připraveny edukativně stimulativní skupi-
ny, kde se budou hravou formou připravo-
vat na školní docházku.

 Lenka Šafaříková

Vědecký koutek
Třída Sluníček má nový vědecký koutek. 
Řeknete si: ve školce vědecký koutek? A my 
odpovíme: proč ne? Je to spousta poznává-
ní, překvapení a zábavy.

Děti zde mají dva mikroskopy, který-
mi mohou zkoumat spoustu zajímavostí 
(porovnávat vodu z vodovodu a vodu např. 
z kaluže, neupravené vzorky z okolí jako 
např. listy, kousky dřeva, mince…). Dále 
tu děti mohou šroubovat různé velikosti 
šroubů a matek. Zkoumat, které předměty 
magnetizují a které ne. Mají zde připrave-
ny lupy na zkoumání přírodnin a různého 
hmyzu. Připravujeme čichové lahvičky, 
kde budou děti čichem rozpoznávat různé 
vůně a pachy a pokus „Plave, či potápí se?“ 
– kde budou do nádoby s vodou vkládat 
předměty (korek, dřívko, kůra, klíč, kámen, 

ŠKOLA

 Třída Sluníček 
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jablko…) a pozorovat, jestli daný předmět 
plave, nebo se potápí.

Cílem vědeckého koutku je:
• rozvoj a užívání smyslů,
•  osvojení praktických dovedností přiměře-

ných věku,
•  vytváření pozitivního vztahu k intelektu-

álním činnostem a k učení,
•  rozvoj kooperativních dovedností.

Pro děti je poznávání okolního světa pro-
střednictvím pokusů a vědy atraktivní. Vě-
říme, že vytyčený cíl – probuzení přirozené 
zvědavosti a zájmu – se podaří naplnit.

 Veronika Hujňáková

 Třída Motýlků 

 Keramická dílna pro děti a rodiče
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FARNOST

 Keramická dílna pro děti a rodiče

Jistě je všeobecně známý životní příběh 
Matky Terezy z Kalkaty. Byla to žena, která 
se rozhodla starat v Indii o ty nejubožejší 
chudáky doslova odhozené na ulici. Se 
skupinou dalších řeholních spolusester 
vybudovala veliké záchranné dílo, které je 
dnes rozšířené po celém světě. Jednou se 
Matky Terezy kdosi zeptal, proč to vlastně 
dělá, když je její služba jen pouhou kapkou 
dobra v tom obrovském moři lidského utr-
pení. Ona na to odpověděla, že i moře je 
přece složeno z malých kapek. Čím víc jich 
bude, tím spíš bude uhašen oheň lidské 

bídy. Matka Tereza i se svým celoživotním 
dílem vrací lidem jejich lidskou důstojnost. 
Ukázala, jak se i v té největší bídě dá oživit 
naděje, která člověku vrací jeho pravou 
tvář. Každý z nás může být člověkem 
naděje, která v každé životní situaci hledá 
to lepší. A kde je láska spojená s vírou, tam 
se naděje nevyčerpá nikdy. Život se nikdy 
neomrzí a nikdy nezevšední, pokud si 
každý z nás ponechá chuť k dobrodružství 
hledat naději pro sebe i pro druhé v jaké-
koliv životní situaci. A že to bude třeba jen 
nepatrná kapka? Nevadí!

Od srpna letošního roku byl do naší farnos-
ti ustanoven další kněz jakožto farní vikář 
(tzn. výpomocný kněz) se sídlem na faře 
v Holubicích. Jmenuje se Václav Novák. Je 
určen pro duchovní službu nejen v Holu-
bicích, ale v celé farnosti. Takže se s ním 
budeme potkávat jak v pozořickém kostele, 
tak všude tam, kde ho bude potřeba.

Otče Václave, mohl by ses, prosím, 
našim čtenářům krátce představit? 
Jmenuji se Václav Novák a pocházím z vě-
řící rodiny ze silně religiózní obce Dolní 
Bojanovice u Hodonína. 18. 9. tohoto roku 
mi bude 64 let. Takže jsem dosáhl dů-
chodového věku a díky tomu jsem dostal 
možnost požádat o místo výpomocné-

ho kněze. Díky vstřícnosti generálního 
vikáře biskupa Pavla Konzbula jsem mohl 
nastoupit na uvolněnou faru v Holubicích 
a budu zde k dispozici otci Pavlovi pro 
pozořickou farnost a k ní patřící obce.

S čím vstupuješ do své duchovní služby 
na novém místě?
Do své duchovní služby vstupuji s předse-
vzetím být k dispozici všem, kteří budou 
cítit potřebu mé služby.

Co bys našim čtenářům vzkázal?
Aby si byli vždy vědomi, že jsou Bohem 
milované děti a hledáním jeho vůle 
ve svém životě a jejím plněním šli tak 
vstříc svému životnímu štěstí.

Kapka naděje v moři bolesti

Nový kněz v naší farnosti

 P. Pavel Lacina, farář

 P. Pavel Lacina, farář
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KULTURA

Zajímavosti  
z češtiny
 Zdena Puklová

Přesvědčte se, jak zajímavým, pestrým 
a především hravým jazykem je čeština. 
Víte například, že český jazyk má v sou-
časné době již 17 pádů? 

Anebo jestliže mnoho soch je sou-
soší, pak mnoho žen je soužení. Vdova 
po Norovi je ponorka, vdova po četníkovi 
– početnice. Stožár je dvěstěžár dělený 
dvěma, sedmikráska je polovina čtrnácti-
krásky. Slovo město se skloňuje „město, 
toběsto, jemusto, námsto, vámsto, jimsto“. 
Skloňovat můžeme i „zeměkoule, ztebe-
koule, zněhokoule, znáskoule, zváskoule, 
znichkoule“. Pokud ne, pak je načase se 
o tom poučit!

Nejdelší česká slova obsahující jen samé 
souhlásky: čtvrtprst, scvrnkls, čtvrthrst, 
čtvrttvrz.

Zdá se skoro neuvěřitelné, že lze sesta-
vit smysluplnou větu, neobsahující jedi-
nou samohlásku, nicméně možné to je. 
Např. „Chrt pln skvrn zhltl hrst zrn“ anebo 
„Plch zdrhl skrz drn, prv zhltl hrst zrn“. 
Známá je také věta „Strč prst skrz krk“.

Slova obsahující všechny samohlás-
ky: mateřídoušky, dvacetikoruny. Navíc 
je v nich každá samohláska jen jednou 
a samohlásky jsou seřazené v abecedním 
pořadí.

Nejdelší česká slova: nejneobhospo-
dařovávatelnějšími (30), nejnevykrystali-
zovávatelnějšími (31).

Nejvíce stejných slabik za sebou je 
ve větách:

„Za domama má má máma malou za-
hrádku“ je 7 stejných slabik za sebou.

To zase ve větě „Kdy mohou splatiti Ti 
ti tiší hoši dluh?“ je hned 5 “ti“ za sebou 
– skoro aby je člověk počítal, když ji chce 
přečíst. 

Nejdelší věta ze tří stejných slov: 
„Kuli kuli kuli.“ (Kuliové kovali kouli.)

Skutečná óda na český jazyk je unikát-
ní pohádka Jana Wericha „Chlap, kmet 
a pes“, jejíž zvláštností je, že se skládá 
výhradně z jednoslabičných slov. Tuto po-
hádku najdete ve Werichově knize „Fimfá-
rum“, která je k dispozici v knihovně.

Česká přirovnání
Pokud chcete něco trefně vyjádřit a zrov-
na vás nenapadá to správné přirovnání, 
lidová tvořivost jich nabízí celou řadu. 
Uvádím jen některé, můžete se jimi nechat 
inspirovat.

„Mám tak hodnou maminku, že když 
zařve, začnou uklízet i děti od sousedů.“

„Je tak přesvědčený o své dokonalosti, 
že nechtěně přehlédl, že je debil.“

„Je chytrej jak vycpanej vlk.“
„Vypil tolik vodky, že mu hned ráno 

volal Putin a nabídl mu ruské občanství.“
Do zábavné češtiny patří i jazykolamy, 

např. „Klotyldo kloktej koktejl – neklej 
a kloktej!“ Nebo: „Dalajláma v lomu láme 

„Čeština je krásná řeč. Má obrovskou plejádu slov pro 
obyčejné věci. Třeba kulaťoučké jablíčko. To neřeknete 

jinou řečí. Angličan musí říct ‚a litte round apple‘ – 
malé kulaté jablko. Tomu přece chybí barva i vůně.“

Jan Werich
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slámu.“ Krásný jazykolam je také „Žížala 
žužlá žoužel v louži“ a „Ve spíži špíz spí.“

Tak co, zlomili jste si jazyk, nebo se 
dobře zasmáli?

Těm z vás, kteří by rádi věděli znění 
17 pádů v gramatice, uvádím jejich plné 
znění:
1.–7. pád jsou obsaženy v základní gramatice
8. pád kdo z koho – korytativ
9. pád koho, jak – buzerativ
10. pád koho, kam – delimitativ

11. pád kdo, koho – likvidativ
12. pád jak na koho – intrikativ
13. pád komu, co – podmazativ
14. pád co za co – korupcional
15. pád jak komu – protekcional
16. pád koho s kým – konkubinativ (sexual)
17. pád co na co – prezervativ

Věřím, že z těchto několika příkladů jsem 
vás přesvědčila, že čeština je jazyk nejen 
zajímavý, ale i zábavný.

Narodil se 10. února 1929 v Hýskově u Be-
rouna. Dětství prožil ve Svatém Janu pod 
Skalou a později na lesní samotě ve Vý-
brnici u Nižboru. V roce 1948 maturoval 
na obchodní akademii, v té době již žil se 
svou rodinou v Praze. Po studiích praco-
val v propagačních a reklamních firmách. 
V roce 1969 nastoupil do redakce vysílání 
pro děti a mládež v Československém 
rozhlase. Od roku 1972 se plně věnoval jen 
spisovatelskému povolání.

První články mu otiskly noviny a časo-
pisy na konci čtyřicátých let, tedy ještě 
v době, kdy studoval na střední škole. 
Jmenovitě například v Právu lidu a Junáku. 
Za svůj život stihl napsat šestnáct knih pro 
děti a čtrnáct pro dospělé. Spolupracoval 
často s televizí i filmem a mnoho jeho 
textů je zaznamenáno na různých zvuko-
vých nosičích. Velmi populární byla jeho 

vyprávění v rozhlasových cyklech.
K nejznámějším a nejoblíbenějším 

relacím Františka Nepila patřily jeho feje-
tony v Československém rozhlase „Dobré 

František Nepil
 Zdena Puklová

 František Nepil
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a ještě lepší jitro“, které nezaměnitelně 
interpretoval. V jednom ze svých „dob-
rých a ještě lepších jiter“ např. sdělil, že: 
„Když řeknete u nás, je vám dobře u srd-
ce. U nás, to je tam, kam patříme, kde nás 
znají a kde to známe my.“ Jindy nám sdělil, 
že „člověku trvá asi tak 3–5 let, než se 
naučí mluvit, ale 30–50 roků, než se naučí 
poslouchat. Poslouchat ve smyslu naslou-
chat, nikoli odmlouvat.“ Z jeho promluv je 
zřejmé, že uměl nejen mistrně vyprávět, 
ale také pozorně naslouchat. Moudrosti 
nasbírané i odposlechnuté, které pochytil 
během životních cest, nám docela nená-
padně ve svých „kázáničkách“ a potom 
v knížkách takto předal mnoho. To vše 
činil tak nenásilnou a poutavou formou, 

že by přitom ani nikoho nenapadlo, že 
by to jeho povídání mohlo být nějakým 
moralizováním.

Jeho vzácné, dobré srdce dotlouklo 
nečekaně 8. září 1995. František Nepil je 
však ve svém díle stále s námi, stále nás 
dovede pohladit po duši, potěšit i po-
vzbudit.

Můžete se o tom přesvědčit v jeho 
knihách, které jsou k dispozici v knihov-
ně: „Dobré a ještě lepší jitro“, „Jak se dělá 
chalupa“, „Lipová alej“, „Srpen s bejbinkou“ 
a „Střevíce z lýčí“. To jsou knihy pro dospě-
lé a pro děti jsou na výběr: „Co vyprávěla 
noc“, „Pohádky z pekelce“, „Já Baryk“, 
„Štuclinka a Zachumlánek“, „Naschválníč-
ci“ a „Polní žínka Evelínka“.

Pan Jiří Preisinger zemřel ve svých ne-
dožitých 73 letech v rodných Pozořicích, 
obklopen celou svou rodinou – přijela 
manželka Valerie z Coburgu, dcera Barun-
ka z Athén a samozřejmě nechyběla ani 
jeho sestra paní Věra Chalupecká. Velmi 
si přál být pohřben do rodinného hrobu 
v Pozořicích, což se mu splnilo.

Svoje dětství prožil v Pozořicích v domě 
číslo 8 na náměstí, každou volnou chvilku 
však chodil ke své babičce na Jezera a byl 
tam šťastný. Babička ho vedla k lásce 
k Bohu, domovu a přírodě. Babiččin sou-
sed a přítel rodiny MUDr. Alois Mazel byl 

Jiřího velkým vzorem. Právě on seznamo-
val Jiřího s literaturou, probouzel v něm 
vztah k umění a hlavně s ním už od dětství 
hrával na housle. Po ukončení základní 
školy studoval na Státní hudební konzer-
vatoři Brno, kde v roce 1970 absolvoval. 
Poté nastoupil do Státní filharmonie Brno 
a brzy mu bylo nabídnuto místo koncert-
ního mistra v orchestru bratislavského 
Národního divadla. O tom, že byl vyni-
kají muzikant, svědčí i to, že byl osloven 
hudební agenturou Slovkoncert a od roku 
1972 dlouhodobě účinkoval a reprezen-
toval svou vlast v Německu. Tam zůstal 

Jiří Preisinger 
 Pavel Vrba

* 1. 10. 1948  † 9. 7. 2021
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natrvalo a doba byla taková, že nemohl 
přijet ani na pohřeb svého milovaného 
tatínka.  Po roce 1989 mohl opět přijet 
domů do České republiky a my jsme ho 
mohli stále častěji vídat i v Pozořicích, kde 
na něho čekala mnoho let jeho maminka, 
kde to měl rád a byl tu šťastný.

V roce 2002 vznikla Česká společnost 
Johann Strauss na zámku ve Slavkově 
a právě pan Jiří byl jedním ze zakládajících 
členů společnosti. Hned nato začal pod 
záštitou této společnosti vystupovat jeho 
Johann Strauss Orchestr po celé České 
republice, ale i v zahraničí. Dlouholeté 
kontakty a znalost němčiny mu otevřely 
koncertní cestu do mnoha zemí Evropy. 
Toužil vždy rozdávat svou hudbou radost, 
hlavně ve svém rodném místě svým 

spoluobčanům a přátelům. Jeho úspěchem 
a radostí byli koncerty Z operety do opere-
ty, které spolu se sestrou Věrou realizovali 
na slavkovském zámku po dobu dvacet 
dva let. Plný sál nadšených diváků, kteří 
se každoročně vraceli, byl jeho největ-
ší odměnou. Johann Strauss Orchestr 
koncertoval také v mnoha divadlech zá-
padočeských a bavorských lázní a neza-
pomenutelný byl také koncert k výročí 
700 let vzniku Pozořic v Dělnickém domě 
na Jezerách. Velmi významná byla i jeho 
pedagogická činnost. Ještě v posledních 
týdnech života učil on-line své žáky – 
houslisty v Coburgu.  

Pan Jiří Preisinger byl skvělý člověk 
a vynikající hudebník, který svým uměním 
rozdával krásnou hudbu a radost.

KULTURA



22  |  Zpravodaj obce Viničné Šumice

KULTURA

Letos na začátku září jsme se opět sešli 
na tradičních Šumických hodech, které 
nám situace umožnila pořádat po roce 
i s večerní zábavou. Kvůli mimořádné 
události se tentokrát hody nepořádaly 
druhou zářijovou sobotu, ale již tu první, 
proto jsme s přípravami začali už kon-
cem července. Na hodové schůzky letos 
poctivě chodilo 16 stárkovských párů 
v čele s Filipem Doleželem a Barborou 
Severovou a také 3 sklepníci. Uvítali jsme 

jak známé, tak i mladší tváře, které letos 
šly na naše hody stárkovat poprvé a my 
věříme, že si je patřičně užili a že se k Šu-
mické chase připojí i příští rok. V hodovém 
týdnu jsme měli trochu obavy z počasí, 
které nevypadalo nejlépe, ale naštěstí se 
vypršelo na začátku týdne a my si pak uží-
vali sluníčka. Již ve středu jsme kopali díru 
na máju, kde nás čekal vytoužený poklad. 
V pozdějších hodinách jsme se vydali již 
pro samotnou máju. Ve čtvrtek v průběhu 

Hody 2021
 Za chasu z Viničných Šumic Filip Doležel, hlavní stárek
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celého dne probíhaly veškeré přípravy, 
abychom na páteční ráno a odpoledne 
měli co nejméně práce. Vše se stíhalo 
podle plánu a v pátek po obědě už mája 
stála. Stárci se odebrali umýt, najíst a poté 
proběhlo zvaní na hody. Večer následo-
valo hlídání máje, kdy se už tradičně sešli 
občané Šumic a bavili se u piva a uzené-
ho. O hudební složku se postaralo duo 
Drápalanka, které nás provázelo celým 
večerem. Jakmile všichni odešli, stárci 
se vydali s břízkami, aby každý umístil 
své stárce jednu před její dům. Poté jsme 
zalehli na jehličí a šli spát. Ráno po úklidu 

měli kluci sraz na sokolovně, kde doladili 
poslední detaily a na poledne se vydali 
k obecnímu úřadu, kde starosta předal 
hlavnímu stárkovi hodové právo. Násled-
ně jsme se vydali průvodem a postupně 
nabrali všech 16 stárek. Večerní zábava se 
obešla bez jakýchkoliv problémů, a ač-
koliv byla účast o něco nižší než obvykle 
(patrně kvůli kryjícím se akcím v okolí), 
všichni jsme si ji moc užili a byli jsme rádi, 
že dopadla takhle vydařeně. Na příchozí 
čekala Sivická kapela, která nás hudebně 
doprovázela až do rána, bohatá tombo-
la, skvělá atmosféra a také velmi dobře 
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vybavené bary. Věříme, že jste si letošní 
hody užili stejně jako my a že nám situace 
dovolí uspořádat i kácení máje, které se 
letos plánuje na poslední sobotu v říjnu, 
musíme ale počkat na vyjádření kvůli 
opatřením. Závěrem bych rád poděkoval 
obci Viničné Šumice, všem sponzorům, 
kteří svými dary přispěli do naší tomboly, 
Sivické kapele, celé chase a především 
své hlavní stárce, se kterou jsme měli 
na starost organizaci letošních hodů, 
a v neposlední řadě všem, kteří se podíleli 
na přípravě hodů nebo nás potěšili svou 
přítomností ať už v předhodovém týdnu, 
nebo na samotných hodech. Děkujeme 
a věříme, že se za rok potkáme zas.

ŠUMIČTÍ STÁRCI 2021

Jiří Malík, Radek Raus, Patrik Drápal

SKLEPNÍCI

Filip Doležel & Barbora Severová
Václav Khůl & Karolína Severová

Dominik Mazel & Sofie Bernreiterová
Martin Doležel & Simona Červinková

Lukáš Paulík & Jana Kroutilíková
Michal Prstek & Veronika Muselíková

David Muselík & Klára Divácká
Vojtěch Drápal & Nikol Zahradníková

Josef Mikulčík & Patricie Rajtarová
Filip Zahradník & Michaela Šelleová

Vojtěch Hoffmann & Viktorie Drápalová
David Škrob & Lucie Škodáková

Vojtěch Škrob & Marta Černá
Jan Marek & Marie Černá

Pavel Marek & Eliška Kunčáková
Petr Marek & Anna Kunčáková
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Ani jsme se nenadáli a léto už je za námi. 
Tak jako v minulých letech, i letos TJ Sokol 
na začátku školního roku uspořádala noční 
pochoďák. 16. září v 17.30 hodin se u školy 
sešlo asi 50 dětí a stejně tolik rodičů. 
Nástup, poslední instrukce a vyrážíme 
na trasu, kterou nám vyznačili Zorka, Dita 
a Ema Blahákovy, Terezka Železná, Jakub 
Kovář a Tomáš Kubazský. Mimochodem 
svého úkolu se zhostili na výbornou. 
Během pochodu děti plnily drobné úkoly 
a asi po hodině a půl jsme se všichni setkali 
na hřišti pod lesem. Na závěr zasloužená 
sladká odměna a rychle opékat buřty. 
Oheň a občerstvení nám připravili nohej-
balisté, za což jim patří velký dík. Než jsme 
se stačili rozkoukat, setmělo se a to byla ta 

pravá chvíle pro děti. Teď teprve mohly po-
užít baterky a čelovky. Okolo hřiště to vy-
padalo, jako by se rojily svatojánské mušky. 
Počasí nám přálo a snad jsme se rozcházeli 
spokojeni s hezky prožitým dnem. 

Tak zase příští rok nashledanou! 

Na hřišti Pod lesem se 18. září uskutečnil 
již 20 ročník slavného nohejbalového tur-
naje Vin Šum Kap. Letos vyhrálo mužstvo 
Šumeni. Tímto týmem prošla za 20 let celá 
řada vynikajících šumických nohejbalistů, 
např. Mirek Ryšánek, Petr Mazel a další. 
Proto si dovolujeme i nadále název týmu 
držet a šumický nohejbal s ním reprezen-
tovat. Děkuji všem nohejbalistům, kteří se 
dnes o hřiště Pod lesem starají i těm, kteří 
ho před více jak dvaceti lety budovali.

Noční pochoďák

Nohejbal

 Ludmila Nedorostková

 Josef Drápal
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Poslední článek o mládežnickém fotbalu 
jsem v prosinci 2020 končil tím, že bylo 
povoleno sportování venku ve skupinkách 
po 6 osobách. Tento stav trval pouze 
do 27. 12. 2020 a pak bylo kolektivní ama-
térské sportování na dlouhou dobu opět 
na indexu zakázaných aktivit.

Počátkem dubna bylo povoleno spor-
tování venku ve skupinkách po 2 lidech 
s rozestupy 15 m a max. 12 osob na hři-
šti bez použití kabin. Nebyla povolena 
utkání soutěžní ani tréninková. Tento 
stav trval u amatérských sportů s malými 
obměnami (rozestupy, počty lidí apod.) až 
do 17 .5. 2021, kdy za dodržení protiepi-
demických nařízení vlády bylo sporto-
vání „neomezeně“ povoleno, stejně jako 
soutěžní utkání.

V té době byl již soutěžní ročník 
2020/21 rozhodnutím VV FAČR ze dne 4. 5. 
2021 zrušen. Ve zrušeném ročníku v době 
ukončení byla mladší přípravka v tabulce 
na 5. místě se ziskem 15 bodů (5 výher, 3 
prohry) a skóre 69:54. Starší přípravka byla 
v tabulce na 7. místě se ziskem 9 bodů (3 
výhry, 4 porážky) a skóre 36:46.

Z výše uvedených důvodů se tréninky 
rozběhly později, než jsme předpokládali. 
Mladší přípravka začala trénovat v po-
lovině dubna a starší přípravka koncem 
dubna. K radosti všech se k tréninkům 
a fotbalu vrátili všichni hráči. 

Po uvolnění amatérského sportování stihly 
přípravky sehrát následující utkání:

5. 6. 2021 přátelské utkání v Mokré:
• mladší přípravka: 

 Mokrá-Horákov – Viničné Šumice 8:11
• starší přípravka: 

 Mokrá-Horákov – Viničné Šumice 3:8
• 10.6.2021 přátelské utkání v Pozořicích:
• mladší přípravka:  

Pozořice – Viničné Šumice 11:8

12. 6. 2021 přátelské utkání s Mokrou:
• mladší přípravka:  

Viničné Šumice – Mokrá-Horákov 8:3
• starší přípravka:  

Viničné Šumice – Mokrá-Horákov 9:4

Starší přípravka se 26. 6. 2021 účastnila 
turnaje v Těšanech. Na turnaji se utkala 
s mužstvy: Medlánky (8:1), Újezd (2:4), 
Bučovice (1:2), Bohunice (1:2), Těšany (4:1) 
a ve skupině skončila se 4 body a skóre 
16:10 na čtvrtém místě. Přestože nepo-
stoupili, kluci odehráli pěkná utkání, plná 
bojovnosti a nasazení.

O den později, 27. 6. 2021, jela na turnaj 
do Těšan mladší přípravka. Turnaj byl pro 
18 týmů, rozdělených do 3 skupin po 6. 

Mládežnický fotbal v roce 2021
 Za trenéry mládeže Jan Kohout a Jan Kohout ml.
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Dál postupovala první dvě mužstva ze 
skupiny a 2 týmy ze 3. místa. 

Naši kluci se utkali s mužstvy: Medlánky 
(3:0), Hrušovany u Brna (6:0), Těšany B 
(5:2), Rajhradice (2:1), Lipov (3:4) a skončili 
ve skupině na prvním místě s 12 body a skó-
rem 19:7. Ve čtvrtfinále hráli s mužstvem 
Bošovic a i přesto, že měli převahu, prohráli 
smolným gólem v posledních sekundách 
zápasu 2:3. Po utkání ukáply i slzičky, které 
výborně povzbuzující rodiče a sladké odmě-
ny pomohly osušit. Kluci překvapili nejen 
hrou a bojovností proti vyšším klukům, ale 
i kolektivním povzbuzováním od hráčů, 
kteří zrovna nebyli na hřišti. Ne u všech 
mužstev to takhle na turnaji fungovalo.

Poslední trénink 29. 6. 2021 se nesl 
v duchu rozloučení s podivnou sezónou.

V ročníku 2020/21 hráli ještě naši 
hráči ve sloučeném týmu mladších žáků 

Pozořice/Viničné Šumice, starší žáci 
v Podolí a Rousínově a dorostenci v Podolí 
a Pozořicích.

Do nového soutěžního ročníku 2021/22 
byla přihlášena družstva Mladší přípravka 
(ročník 2013 a mladší) a Mladší žáci (ročník 
2009–2012). Na kategorii Starší přípravka 
je málo kluků v této věkové kategorii, tak 
byly přiřazeni do Mladších žáků. Stejný 
problém je i v kategorii Starších žáků, 
a tak hráči opět hrají v Podolí a Rousínově. 
Dorostenci hrají v Podolí a ve sloučeném 
týmu Pozořice/Viničné Šumice.

Závěrem chci poděkovat všem, kdo 
věnovali svůj volný čas práci s mládeží. 
Zejména všem trenérům za výchovu fot-
balové mládeže. 

Děkuji též rodičům dětí/hráčů, kteří 
je podporují ve fotbale a zajišťují jejich 
dopravu k utkáním.

HLEDÁ MALÉ FOTBALISTY
Tělocvičná jednota Sokol Viničné Šumice 

Pořádáme nábor malých fotbalistů a fotbalistek. 
Všechny nové hráče srdečně zveme.

Ročníky 2013 a mladší: Út a Čt 17:00–18:30 
Trenér mladší přípravky: Robert Doležal, tel.: 727 934 994

Ročníky 2009–2012: Po a Čt 17:30–19:00
Trenér mladší žáci: Jan Kohout, tel.: 724 378 180

Pokud máš rád fotbal, přijď se podívat
na naše tréninky, které si můžeš vyzkoušet.
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Letos v říjnu byl měl být připraven pro 
zájemce o historii šumické kopané 3. díl 
Viničné Šumice a kopaná. Zpracované 
období zahrnuje ročníky 1990–1991 až 
2020–2021. Materiál je vydáván k 90. vý-
ročí založení první organizované fotbalové 
formace SK Viničné Šumice v roce 1931. 
Tiskovina je pokračováním předchozích 
dílů, jež mapují období od roku 1931 až 
do soutěžního ročníku 1989–1990.

Brožura ve formátu A5 bude obsahovat 
60 stran s 65 fotografiemi. 

Asi nejčtenější bude seznam hráčů. Ob-
sahuje všechny dohledané hráče mužstev 
mužů, dorostu, žáků i přípravek. U nich 
jsou uvedeny dohledané ročníky, kdy hráli, 
účast na utkáních a případně i počet vstře-
lených branek. Nejstarší hráč je ročníku 
1948 a nejmladší ročníku 2014.

Zajímavé mohou být i statistiky muž-
stev dle ročníků, přehled trenérů a nástin 
činností mužstev.

Budou zde i kapitoly o sportovním 

areálu a řízení oddílu kopané.
Samostatná část je věnovaná ženám 

a dívkám, jež mají prvenství v činnosti 
kopané na obci. 

 Mojmír Ryška

Kopaná díl 3.

Cvičení
Od měsíce října vždy v pondělí od 19.00 hodin bude probíhat 
v sokolovně cvičení s prvky pilates a jógy pro všechny věkové kategorie.
Jste vítáni…
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A je tu léto, doba letních párty, venkovních 
grilovaček a různých venkovních aktivit. 
Po covidové uzávěrce jsme se mohli ko-
nečně volně nadechnout.

Jelikož sbor dobrovolných hasičů 
ve Viničných Šumicích patří k jedněm 
z hybatelů místní kultury, dlouho v nás 
dřímala myšlenka na uspořádání venkovní 
akce a hlavně jak a kde takovou venkovní 
zábavu v naší obci udělat.

Doposud jsme s takovou akcí a v ta-
kovém rozsahu neměli žádné zkušenosti. 
Celý nápad vznikal takříkajíc za pochodu. 

Vše jsme řešili během jednoho měsíce. 
Najít vhodné prostředí, občerstvení a v ne-
poslední řadě výběr kapely. 

Pro uspořádání venkovní zábavy není 
u nás v obci mnoho možností, a proto 
jsme zvolili bývalé kurty za hřištěm, kde je 
dostatečná plocha, dostupnost elektřiny 
a snadný přístup pro návštěvníky. Celou 
akci jsme pojali v uvolněném stylu velké 
zahradní párty a snad se nám to i podařilo. 
Strategicky umístěný velký bar vytvořený 
přímo na středu centra dění byl dostupný 
pro všechny a poskytoval letní osvěžující 
míchané drinky vyprodukované v naší 
režii a dále pivo, alko i nealko. U vstupu 
se na rožni točil gyros, v udírně pak další 
kouřem zušlechtěné pochutiny. Kapelu 
jsme pro velký zájem námi oslovených ka-
pel sehnali až z Ostravy. Skupina Okresní 
přebor (dnes již Blond) nás svými songy 
doprovázela až do ranních hodin a pro-
vedla nás po celou dobu různými žánry 
hudební scény. Pronajaté pódium od p. Ja-
rolíma (Kočeny) ze Sivic poskytlo skvělé 
zázemí pro celé hudební těleso.

Dobrá akce se podařila
 Za SDH Viničné Šumice starosta Aleš Jílek 



30  |  Zpravodaj obce Viničné Šumice

Návštěvnost byla dle našich očekávání 
skvělá. Platících bylo 437 a celý výtěžek 
ze vstupného jsme pojali na pomoc lidem 
postiženým tornádem na Jižní Moravě. 
Celkem se nám podařilo vybrat krásných 
80 000 korun. 

Finanční pomoc byla směřována na do-
poručení od velitelů z krizových štábů 
přímo rodině Konečkovy z Mikulčic, které 
tornádo připravilo o dva rodinné domy. 
Finanční dar jsme byli předat osobně 

p. Konečkovi v Mikulčicích dne 20. 7. 
a bude použit na výstavbu nového domu.

Chtěli bychom poděkovat hlavně vám 
všem, kteří jste přišli a přispěli jakoukoliv 
částkou a my jsme touto cestou mohli 
pomoci tam, kde to bylo nejvíce potřeba. 
Děkujeme obci Viničné Šumice za poskyt-
nuté prostory a energii. Občanům Šumic 
děkujeme za toleranci večerní a noční 
hudební produkce.

Hasiči běží tam, odkud ostatní utíkají. 
Tento často citovaný výrok v souvislosti 
se zásahy hasičů jsme, bohužel, slyšeli 
i v četném zpravodajství v televizi o tra-
gickém úmrtí dvou dobrovolných hasičů 
z Koryčan. 

Přirozeně nás zajímá, proč došlo k tak 
tragickým následkům u zásahu, kterých 
jsou ročně stovky. Co příště udělat lépe 
nebo jinak? Nebo to byla souhra nešťast-
ných okolností? Po zkušenostech z minu-
lých tragických událostí očekáváme, že 
vyšetřování bude velmi složité a časově 
náročné. Víme však, že eliminovat riziko 
na místě zásahu můžeme jen kvalitním 
výcvikem a vybavením spolehlivými 
ochrannými pomůckami.

V neděli 19. září jsme na naší hasičské 
zbrojnici symbolicky uctili památku našich 

kolegů. Přidali jsme se k výzvě generální-
ho ředitele Hasičského záchranného sboru 
ČR, který vydal rozkaz pro profesionální 
hasiče k pietnímu aktu a požádal k ná-
sledování jednotky dobrovolných hasičů. 
Z ohlasů na sociálních sítích je zřejmé, že 

SPOLKY

Informace z činnosti jednotky  
SDH Viničné Šumice 
 Václav Kovář, velitel jednotky SDH Viničné Šumice 
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Z důvodu proticovidových opatření jsme 
se s mladými hasiči nescházeli až do kon-
ce školního roku. Domluvili jsme se však, 
že v létě vyrazíme opět na soustředění 
na Říčky, kde se nám už několik let líbí. 

Tentokrát jsme vyrazili na Kvasnicovu 
louku. Tímto bychom rádi poděkovali maji-
teli za vstřícnost. Z akce se nám některé 
děti omluvily, jelikož vyjely ve stejném 
termínu s rodiči na dlouho naplánovanou 
a očekávanou dovolenou. Pan Jiří Malík 
nám zajistil vynikající týlovou podporu. 
Připravoval nám snídaně, obědy i večeře, 
a tak jsme se mohli s Jirkou Malíkem mlad-
ším věnovat mladým hasičům. Počasí jsme 
si vybrali naprosto ideální a věnovali jsme 
se opakování poskytování první pomoci, 
vázaní uzlů, topografii, včetně orientace 
v mapě, znalosti věcných prostředků 
a hlavně střelbě ze vzduchovky. Právě 
střelba byla tentokrát naší nejoblíbenější 
činností. Všichni kluci se oproti loňskému 
roku hodně zlepšili a na terčích se pravi-
delně trefovali do desítky. Když byla volná 
zábava, trávili ji často v potoku, kde stavěli 
přehrady a přepouštěli vodu kaskádovitě 

po proudu dál. Udělali jsme si také čas 
na společný pěší výlet k Hádku. 

Každý den nás čekal bohatý stůl 
s dobrotami všeho druhu od pana Malíka. 
Největší úspěch sklidil „dragounský marš“ 
připravený podle starého receptu napo-
leonských vojáků. Předposlední den k nám 
opět přijeli rodiče a prožili jsme společně 
příjemné odpoledne, večer a sobotní 
ráno. Všichni jsme pak přiložili ruku k dílu, 
abychom louku uklidili a vrátili se domů 
za dalšími prázdninovými zážitky.

Kroužek mladých hasičů jsme zahájili 

se jich připojila velká většina. Prožíváme 
ztrátu dvou životů hasičů u zásahu velmi 
silně, i když jsme hasiče osobně neznali. 
Uvědomujeme si, právě v těchto dnech, 
jak je nevyzpytatelné riziko, které hasiči 
dobrovolně podstupují. O hasičích se také 

říká, že: „Hasič všude bratry má.“ Je to sa-
mozřejmě nadnesené, ale vystihuje to vzá-
jemnou celosvětovou soudržnost hasičů. 
Ztratili jsme dva členy naší hasičské rodiny 
a v mysli jsme s pozůstalými v Koryčanech 
i s tamní jednotkou dobrovolných hasičů.

SPOLKY

Mladí hasiči se opět schází 
 Václav Kovář, velitel jednotky SDH Viničné Šumice 
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15. září první společnou schůzkou a pří-
pravou na závody v požárnické všestran-
nosti, tzv. „braňák“. Pojedeme si ověřit 

naše dovednosti 2. října do Hlíny a věříme, 
že si to užijeme.

Přejeme všem hezký podzim.

SPOLKY

Vyvrcholením každého skautského roku 
jsou skautské tábory. Letos pořádalo 
skautské středisko Pozořice sedm táborů, 
z toho tři na našem hlavním tábořišti 
v údolí Rakovce u Bukovinky, tři na našem 
novém druhém tábořišti na Horní Říčce 
a jeden na chatě Jelenici. O tom, který 
letos společně prožily v Rakoveckém údolí 
pozořický dívčí a chlapecký oddíl, se více 
dozvíte níže. A také o táboře tvarožen-
ských skautů na našem novém tábořišti.

Naše klubovny opět po prázdninách 
ožily pravidelným ruchem účastníků 
schůzek. Věříme, že nový skautský rok 
bude pro naši činnost příznivější než ten 
předešlý. Dětem a jejich vedoucím přeji, 
abychom ho zvládli co nejlépe a aby byl 
úspěšný.

 RNDr. Aleš Mikula, zástupce vedoucího střediska

Před koncem školního roku je třeba řádně 
zakončit skautský rok. Proto jsme se 
rozhodly využít pěkného počasí a dobrých 
epidemiologických podmínek k tomu, 
abychom naplánovaly závěrečnou schůzku 
pro celý dívčí oddíl. V hojném počtu jsme 
se sešly na biotopu v Kovalovicích, kde 
jsme se společně přivítaly a připomněly 

si všechny členky našeho 
oddílu. Pak už následovala 
volná zábava ve vodě a pře-
dání cen v podobě zmrz-
liny. Věříme, že si holky 
společnou závěrečnou schůzku užily.

S některými jsme se ovšem nelouči-
ly nadlouho. Jako každý rok, tak i letos 
jsme uspořádaly od 16. do 29. července 
v Rakoveckém údolí letní tábor. Děti hned 
na srazu dostaly pozvánku na oslavu, 
která byla součástí tématu, které se neslo 
po celou dobu v duchu Pána prstenů. 
Táborníci z pozořického dívčího i chlapec-
kého oddílu byli rozděleni do skupin, které 
se snažily zničit prsten využívaný k šíření 
zla. Všem skupinám se vedlo moc dobře. 
Také se nám letos vydařilo počasí a kromě 
dvou bouřek nám po celou dobu svítilo 
sluníčko. Jsme rádi, že letos mezi dětmi 
nebyl žádný větší úraz ani jiný zdravotní 
problém. Oživením pro děti bylo i několik 
přepadů tábora, které noční hlídky zvládly 
na jedničku.

Celý tábor dopadl dobře a věříme, že si 
ho děti náležitě užily. A teď už se na děti 
těšíme v novém školním roce.

 Barča Fuksová, 1. dívčí oddíl Pozořice

Co nového na skautské stezce?
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28. letní tábor tvaroženských skautů

Letošní letní skautský tábor tvaroženských 
skautů byl trošičku jiný než tábory v letech 
předchozích. V minulých letech jsme pro 
naše tábory využívali pronajatých, již vybu-
dovaných základen. Letos byla situace jiná. 
V údolí Říčky se naše skautské středisko 
rozhodlo pořídit druhé tábořiště, na jehož 
budování jsme se aktivně podíleli i my. 
Ještě před prázdninami bylo nutné připravit 
materiál a postavit některé táborové stav-
by. V sobotu 26. června se potom musela 
stavba celého tábora dokončit, aby bylo 
vše připraveno pro první táborový turnus. 
Díky nasazení skautů, vedoucích, ale také 
díky obětavé pomoci rodičů se vše zvládlo 
a tábor byl připraven včas. 

Letní tábor tvaroženských skautů se 
konal v druhé polovině července. Letos 
jsme se vydali na patnáctidenní horole-
zeckou expedici do pohoří Himálaj, kde 29 
dětí rozdělených do čtyř družin dobývalo 
nejvyššího horu světa Mount Everest. 
Každý den se dovídaly něco nového o ho-
rolezcích a snažily se osvojit některé jejich 
dovednosti. V táboře nás dokonce jeden 
takový horolezec navštívil, přivezl batoh 
plný vybavení, ukázal nám, co k čemu 
slouží, a povyprávěl zajímavé zážitky 
z dobývání vrcholků hor. 

Na táboře se našel čas i na jiné aktivity. 

Děti si na vlastní kůži vyzkoušely televiz-
ní soutěž Máme rádi Česko, absolvovaly 
táborový desetiboj, při kterém si zkusily 
jak běžné sportovní aktivity, tak i ty méně 
běžné, jako je třeba hra lakros. 

Kromě toho, že jsme všichni každý den 
museli provádět běžné táborové práce, jako 
je pumpovat vodu, připravovat dřevo na va-
ření nebo pomáhat v kuchyni, si naše čtyři 
horolezecké expedice jeden den vyzkoušely 
roli táborových kuchařů a připravily si jídlo 
úplně samostatně. 

Každou neděli jsme slavili přímo v tá-
boře nedělní mši svatou. V táborovém pro-
gramu se našlo i místo na dvoudenní výlet 
do okolí tábora, při kterém starší skautky 
a skauti nocovali pod přístřeškem v lese.

Žádný skaut však není skautem, pokud 
nesloží svůj skautský slib. Ke slibu je nutné 
se řádně připravit, osvojit si mnoho znalostí 
a dovedností. Umět se o sebe, ale i o kama-
rády postarat a hlavně se rozhodnout jako 
skaut celý život žít. V samotném závěru 
tábora skládalo šestnáct dětí svůj světluš-
kovský, vlčácký nebo skautský slib. Takové 
množství dětí u slibového ohně tvaro-
ženský skauting ještě nezažil. Je to veliká 
radost, ale také odpovědnost jak těch, 
kteří slib složili, ale také nás, kteří jsme je 
ke slibu přivedli. 

 Jan Spáčil, vedoucí 1. skautského oddílu Tvarožná
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Rubrika slouží k vyjádření občanů a uvedené názory nevyjadřují stanovisko obce.

V 80. letech minulého století si postavili 
zemědělci rozsáhlou stavbu i v ochranném 
pásmu přírodní památky Hynčicovy skály. 
Po roce 1990 dochází ke změnám majitelů 
stavby. V roce 2013 je v části objektu vy-
budovaná provozovna pekárny Kulhánek 
a Drápal. Po několika letech byl provoz 
rozšířen na celou stavbu. 

15. 9. 2021 byla na programu zasedá-
ní zastupitelstva obce Viničné Šumice 
i žádost o změnu územního plánu pro 
rozšíření pekárny Kulhánek a Drápal.

Člen zastupitelstva za Život v Šumicích, 
Ing. Martin Krupička, se obával, že tím do-
jde ke zhoršení životního prostředí v obci. 
A že tento záměr by měl být diskutován 
s veřejností. Proto byly po domech rozne-
seny letáky zvoucí na zasedání. Pro asi 55 
občanů, kteří se dostavili, nebylo dostatek 
židlí, takže stáli nejen v jednací místnosti, 
ale i na chodbě a na balkonu. 

Žádost podnikatelů – synovce a syna 
starosty obce – předkládal a obhajoval 
starosta obce. Někdo by mohl Josefa 
Drápala za tento přístup označit za šu-
mického Andreje Babiše. Neb i premiér je 
označován za osobu ve střetu zájmů.

Za sedm zastupitelů za Sokol a SDH 
hovořil Josef Drápal. Za dva opoziční 
zastupitele za Život v Šumicích oponoval 
především Ing. Martin Krupička. Nejvíce 
však hovořili občané.

Byly názory pro i proti rozšiřování 

pekárny. Zaznamenat dvouhodinovou 
diskusi bez techniky je skoro nemožné. 

Asi nejdůraznější argumenty zastánců 
byly: pekárna zaměstnává asi 50 osob, 
možné zvýšení výroby o 31 % nezname-
ná zvýšení přepravovaného zboží, areál 
pekárny je pěkný.

Odpůrci namítali: nárůst výroby přináší 
zvýšený provoz, dojde k dalšímu zastavění 
ochranné zóny Hynčicovy skály, je pravdě-
podobné, že nejde o poslední rozšíření.

Na závěr debaty nechal starosta obča-
ny hlasovat, zda chtějí, nebo nechtějí změ-
nu územního plánu pro rozšíření pekárny. 
Asi čtvrtina byla pro a tři čtvrtiny proti. 
Následně zastupitelé odložili tento bod 
jednání na příští zasedání zastupitelstva. 
Do té doby má být uskutečněno zjištění 
názoru většího okruhu občanů obce, než 
se dostavilo k tomuto jednání. 

Areál byl vybudován pro zpracování 
plodů z vinohradů, které se rozprostírají 
v těsné blízkosti. Chybou stavby byl větší 
zábor, než bylo vhodné. 

Další chybou byla změna užívání bu-
dovy. Neboť stavba, ač velká, je dnes pro 
dané podnikání malá. A je otázkou, na jak 
dlouho bude rozšíření stačit, než bude 
opět požádáno o další rozšíření.

Majitelem pekárny naznačená varian-
ta přesunout provozovnu mimo Viničné 
Šumice by byla z dlouhodobého hlediska 
pro firmu tedy asi nejvýhodnější. 

Pekárna
 Mojmír Ryška
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Dobrý den vážení spoluobčané,
chci touto cestou reagovat na jednání 

zastupitelstva obce Viničné Šumice ze dne 
15. 9. 2021, kterého jsem se (bohužel) účast-
nil. Především Vám chci sdělit své pocity, 
které mne provázely po celý večer, celou noc 
a bohužel i celé ráno. Již tehdy jsem váhal, 
zda jsem schopen takovou nálož déle unést 
a doufal jsem, že je to za mnou. To jsem se 
ale mýlil a celé to pokračovalo na sociálních 
sítích, kde to zacházelo ještě mnohem dále...

Úvodem chci zdůraznit, že nemám nic 
společného s politikou, s vedením obce, 
zastupitelstvem a ani s předmětnou pekár-
nou. Osobně se nicméně cítím být podveden 
dezinformacemi obsaženými v pochybném 
letáku, který jsem našel ve své schránce 
a který se dle mého názoru tvářil jako výzva 
k občanské rebelii ve stylu „pojďte všichni 
na úřad, je poslední šance zabránit kata-
strofě“. Podotýkám, že se jedná pouze o mé 
subjektivní vnímání předmětného letáku, ale 
bohužel vzhledem k reakci, kterou v lidech 
vyvolal a s jakými informace dále lidé pra-
covali, až tak daleko od pravdy není. Jsem 
zklamán nejen z celého průběhu zasedání, 
ale především z toho, jakou reakci předmět-
ný leták v lidech vyvolal. Já osobně jsem si 
vyhodnotil informaci, kterou mi leták sdělo-
val, dále informace obsažené v projednáva-
ném bodu č. 10 a do toho si uvědomil vlastní 
pocity. Osobně bych vážně přemýšlel nad 
tím, zda naopak nedošlo k poškození cizích 
práv dotčené pekárny. Ne zrovna málo lidí 
najednou začalo pekárnu nenávidět a měli 

vážné pochybnosti o řádném fungování 
demokracie na naší radnici. A to celé vlastně 
asi jen proto, že se jeden, či dva zastupitelé 
chtěli nejspíše zviditelnit.

Zkusím to ve zkratce popsat, jak jsem 
to celé vnímal ze svého pohledu obyčej-
ného člověka nevalného intelektu. Řeč 
jsem ztratil a problém nastal ve chvíli, kdy 
v projednávaném bodě 6. jsem se dozvěděl, 
že zastupitelé paní S. svým hlasováním 
sdělují: „my vám Vaši žádost o odkoupení 
pozemku zamítáme, protože nám chcete 
dát moc peněz“ (k tomuto chci uvést, že 
nejsem autorem tohoto doslovného spojení, 
tudíž a díky bohu nejsem jediný kdo to tak 
vnímal). Tak nějak i chápu zastupitele, že 
byli nuceni takto reagovat po tom, co na ně 
bylo ze strany převážné většiny návštěvníků 
zasedání útočeno a pletly se dohromady 
jablka a hrušky. Proboha, já jsem sice laik, 
ale dokáži si domyslet, že způsobů prodeje 
i koupě pozemku je několik. Jeden poze-
mek je lepší tak a druhý onak. Snad žijeme 
v demokracii a od toho máme volby, kterými 
zvolíme zastupitele, kteří pak demokraticky 
hlasují individuálně o konkrétních případech, 
zda je logicky lepší pro obec a občany, když 
pozemek vlastní obec či občan sám a zda je 
morálnější tento pozemek prodat za tržní či 
odhadní cenu. Jedná se přece o demokratic-
ké rozhodnutí, kterému předchází zjišťování 
informací, jednání a vyjednávání, notabene, 
když poté vlastně jde o posouzení něčí 
žádosti. Tohle je téma do diskuze, kde tedy 
já osobně zastávám názor, že není možné 

Dopis
 Váš anonymní soused
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udělat univerzální manuál co ano, co ne 
a co za tu cenu, co za tu. Na vedení radnice 
se začalo útočit, že za to berou peníze a že 
ještě nic univerzálního neudělali. Výsled-
kem, chápu-li to dobře, je tedy to, že se paní 
S. pozemek, o který sama projevila zájem, 
sama napsala žádost a sama nabídla částku, 
prostě neprodá, protože se jí to přeci může 
prodat levněji. Já na jejím místě bych měl 
velikou radost, že mi vznikají obstrukce a již 
tak zdlouhavý proces je ještě prodlužován. 
Výsledkem v lepším případě bude pár tisíc 
za ocenění pozemku, paní S. možná pár tisíc 
ušetří, ale vzhledem k blížící se zimně začne 
nejdřív na jaře. Těžko ale říct, jak to doo-
pravdy je. No ale hlavně, že lidé chtějí, aby 
nerozhodovalo zastupitelstvo demokraticky 
hlasováním  individuálně případ od případu, 
ale aby si to samé zastupitelstvo samo určilo 
podmínky, kterými se pak bude řídit. Nevím, 
zda toto případně vydané usnesení bude 
platit i pro další zastupitele v budoucnu, či 
zda se systém zase změní za pár let, jakmile 
se zjistí, že univerzálně to nejde. Nevím. 
Opravdu nevím, ale útoků plných předsudků 
na základě dezinformací a neschopnosti 
objektivní mysli jsem vnímal plnou zase-
dačku. Než jsem tedy vstřebal bod 6., byli 
jsme hupky dupky u bodu č. 10 a to vám 
bylo něco panečku. Po dvouhodinovém 
vysvětlování ohledně dvou dodávek v noci 
a jedné dodávce ráno, během čehož se řešily 
chodníky, radary, rychlost a já nevím, kdo 
ví co ještě, tak jsme se nedopátrali vůbec 
ničeho. Neustále zaznívaly odmítavé názory 
podložené primárně vyčerpávajícím opako-
váním zvýšené dopravy. Odlišným a snad asi 
jediným dalším trochu racionálním názorem 

bylo to, že oblast slouží ke klidu a odpo-
činku, což zaznívalo hlavně z úst jednoho 
velice sympatického zastupitele, který se 
o několik desítek minut poté sám doznal, že 
na dotčeném místě za deset let co tu bydlí, 
nikdy nebyl. Nevím, jestli jsem tuto infor-
maci postřehl jediný, či jsem ji pouze špatně 
pochopil, ale to rozhořčený dav ve stylu 
patriotských příznivců Volného bloku /jsme 
proti všemu/ asi vůbec nezajímalo.

Vážení spoluobčané, jsem Vašim souse-
dem krátkou chvíli, nebydlím tu 60 let, 30 let 
a vlastně ani 10 let, nicméně tu bydlím rád, 
snažím se být dobrým sousedem, v čemž 
bych chtěl pokračovat a jako občan Viničných 
Šumic poklidně zestárnout. Bez ohledu na to, 
zda mi před barákem projedou dvě dodávky 
nebo čtyři, jsem rád, že si mohu jít koupit 
čerstvé pečivo do budky, kde mne paní vítá 
s úsměvem. Když náhodou nemám drobné, 
mávne rukou a věří mi, že to zítra doplatím. 
Proboha, vždyť se tady všichni známe, jsme 
sousedé a musíme spolu vycházet. Když si 
budeme dělat naschvály, už jen z principu 
někomu něco nedovolíme a vidíme za vším 
korupci, nekalý záměr a když se poté ukáže 
pravý opak, že se někdo snažil nás mini-
málně pochybně informovat a vlastně nás 
chtěl využít a sám se zviditelnit. Nezlobte se 
na mne, ale co je moc, to už je příliš. Když mi 
někdo předloží svou vizi, sdělí záměr a má 
racionální argumenty, tak si přece zvážím pro 
a proti a mohu se rozhodnout. Když o něčem 
nevím, nemám k tomu informace a podklady, 
tak přece nemůžu zaujmout extrémisticky ne-
gativní postoj a ještě se snažit ovlivnit ostatní. 
Nemusím do toho tahat emoce, staré křivdy 
a nespočet dalších spoustu věcí, které jsou 
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převážně obecné a vlastně s projednávanou 
věcí ani nesouvisí. Také rozhodně není možné 
zastupitelstvu vyčítat, že na jejich jednání 
chodí pouze pět lidí a tak schválně jednají 
za našimi zády. Tohle je pouze pravá vizitka 
nás občanů, jak nám ve skutečnosti o naši 
obec jde. Nelze to ale takhle scestně překrou-
tit, protože nemáme čas tam sami chodit.

Od toho přece máme zastupitele, které 
jsme si zvolili a tito nás mají zastupovat, 
vyhodnocovat informace a rozhodovat 
se za nás. Nemůžeme jim nadávat, že nás 
povinně neinformují o každém jednání 
a o každé projednávané věci. Kdo informace 
chce, ze zákona mu musí být poskytnu-
ty. Možnosti jsou, ale musí být i chuť. To, 
že někdo očekává plnou informovanost 
na Facebooku mě osobně přijde úsměvné. 
Určitě lze říci, že informovanost lze vždy 
udělat lépe a ve větší míře. Ptám se ale, co 
kdo pro to udělal? Kdo to navrhl zařadit 
na program zastupitelstva. Kdo vypracoval 
a navrhl řešení? Proč se třeba zastupitelé, 
kteří prohlašují, že na tom mají zájem, proč 
nepředloží řešení? Věřím tomu, že by odmít-
nuti nebyli a pokud ano, mohou se zviditel-
ňovat a získávat voliče pod opodstatněnou 
záminkou odmítání a nemožnosti prosazení 
svého dobrého záměru „z opozice“. In dnes 
bohužel je – nadávat, pomlouvat a napadat. 
Vykřikovat „návrhy“ a dělat obstrukce v jiné 
věci a poté nadávat, že jste jim to říkali, to 
mi přijde také úsměvné. No prostě super 
objektivní, nezaujatí a otevření lidé.

Měl jsem za to, že když se chci večer 
pořádně naštvat na ten svět a zase o troš-
ku ztratit ideály o lidské ohleduplnosti, 
vstřícnosti a objektivnosti, což se neustále 

vytrácí, tak si stačí pustit zprávy. Ale takové 
zasedání zastupitelstva, to je úplně jiná liga. 
Ze zaslepené chuti některých spoluobčanů 
jít si zanadávat na to, jak je vše na prd, jsem 
ani nebyl naštvaný. Byl jsem překvapený 
a dost zklamaný. Má se řešit posunutí hrani-
ce ochranného pásma, postavit nový sprchy, 
jídelnu, šatnu sklad a parkoviště, udělat 
cestička a budova zapadající do krajiny. 
Ve výsledku menší fluktuace velkých náklad-
ních vozidel, maximálně o tři dodávky za den 
více, jedná se o první projednání předmětné 
věci z celkových tří hlasování zastupitelstva, 
než se vůbec začne stavět. Stavět chtějí 
místní lidé a žádné naplaveniny někde ze 
Štatlu, kterým jde jen o zisky. Nikdo sem au-
tobusy nebude navážet mezinárodní levnou 
pracovní sílu, nikdo zde nestaví žádný „pas-
ťák“ pro mladistvé delikventy. Mě osobně 
je vlastně úplně jedno jestli projede jedna 
dodávka nebo dvě a v úterý nebo ve středu. 
Jakmile je nehoda na dálnici lítají tu kolony 
aut půl dne a silnice dostane takový céres, 
že by jí to normálně vystačilo na čtvrtletí.

Chci Vám pane starosto a (převážné) 
většině zastupitelů obce touto cestou popřát 
pevné nervy a projevit své sympatie a obdiv, 
protože já bych to opravdu nedělal. 

Osobně doufám, že se nad tím vším 
dokážeme v klidu a bez emocí zamyslet 
a následně vložit rozhodnutí do zástupců, 
které jsme si zvolily a příště snad zvolíme 
ještě lépe.

Sám jsem se dozvěděl, že by mě situace 
ohledně fungování naší obce zajímala více, 
ale nevím, zda budu mít čas a hlavně trpěli-
vost se účastnit dalších zasedání.

Děkuji
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V obci Kovalovice od jara letošního roku 
má provozovnu podlahářská firma Bu-
koma group s.r.o., a to v bývalém areálu 
Agrocomu. Ptáme se jednatele společnosti 
Jaroslava Žabenského, zdali by mohl blíže 
představit firmu. 

Proč právě Kovalovice?
Dříve jsme měli sklad v pronajatých pro-
storech v Nemojanech, ale nevyhovující 
skladové prostory nás donutily poohléd-
nout se po jiném místě. Shodou okolností 
byly v nabídce prostory firmy SAPIN, s.r.o., 
která byla na prodej. Této nabídky jsme 
využili a rovněž jsme k naší firmě přibrali 
i firmu SAPIN. 

Jaké máte výrobky? 
Bukoma se specializuje výhradně na vi-
nylové podlahy, jinými typy podlahových 

krytin se nezabýváme. Vinylové podlahy 
BUKOMA® včetně potřebného příslušenství 
dodáváme pro instalaci svépomocí s naší 
případnou technickou podporou, nebo 
zajistíme pokládku prostřednictvím našich 
podlahářů. Naší hlavní specialitou jsou pak 
obklady schodišť. Vinylové schody BUKO-
MA patří k velmi žádanému řešení pro jaké-
koliv schodiště v interiéru. Své zákazníky si 
získáváme nejen cenovou dostupností, ale 
především estetickým vzhledem a výbor-
nými uživatelskými vlastnostmi danými po-
užitým nášlapným materiálem – celoviny-
lovou podlahou. Odpadá tak ladění odstínů 
mezi podlahou a schody, obojí je jednoduše 
se stejným dekorem, což estetický dojem 
ještě výrazně zvýší.

Schodové hrany BUKOMA řeší pomocí 
ohnutých podlahových dílců přilepených 
k MDF schodnicím nebo přímo k pod-

 Redakce – Pavel Vrba

BUKOMA  
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kladu. Schodnice jsou dodávány v po-
třebných rozměrech, popř. s minimálním 
přesahem pro úpravu při instalaci. Více 
informaci o naší nabídce najdete na webu 
www.bukoma.cz. 

Řemeslníků je v současné době nedo-
statek snad ve všech oborech, jakou má 
Bukoma montážní kapacitu?
Tým Bukomy mimo administrativních pra-
covníků a obchodních zástupců zahrnuje 
cca 10 podlahářů, kteří provádějí pokládky 
podlah včetně obkladu schodišť po celé 
ČR a občas i v dalších přilehlých státech. 
Máme docela velkou údernou sílu, proto 
dokážeme plnit dohodnuté termíny a naši 
zákazníci na naši kapacitu nemusí čekat 
několik měsíců, jak to často bývá u jiných 
podlahářských firem.

Jaké máte plány s koupenou firmou 
SAPIN, s.r.o.?
Firma SAPIN s.r.o. má za sebou více než 
30 let historie dřevoobrábění a výrobu 
nábytku, v posledních letech pak vynikala 
především ve výrobě nábytku pro výstavní 
účely. Díky vládním omezením Covid-19 
byly výstavy přerušeny, proto byl pro 
firmu výrazně omezen přísun zakázek. 
Tradici výroby nábytku i dřevoobrábění 
však chceme zachovat, mimo výstavnictví 
se nám daří získávat nové zakázky přede-
vším na výrobu vestavných skříní a ku-
chyňských linek, připravujeme i výrobu 
interiérových dveří.

Takže, co říci na závěr
Sháníte-li kvalitní a cenově dostupnou 
vinylovou podlahu nebo plánujete obklad 
schodiště, neváhejte navštívit náš zbrusu 
nový showroom BUKOMA, ve kterém 
Vám můžeme nabídnout a prezentovat 
i možnosti výroby SAPIN vestavných skří-
ní, kuchyňských linek a dalšího nábytku 
především do interiéru. 
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Říjen
3. 10. Přednáška manželů Zajíčkových – Téma: Překážky trvalého vztahu

16:00 hod., Dělnický dům v Pozořicích

9. 10. Farnost Pozořice – Pouť do Sloupa 
S prosbou o požehnání našim rodinám, po obvyklé trase.

15. 10. Oslava jubilantů

Listopad
14. 11. Vítání občánků na OÚ

Prosinec
4. 12. Rozsvícení vánočního stromu
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